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TEtablering af skøjtebane i Kalundborg

Baggrund

I forlængelse af planseminaret har Økonomiudvalget anmodet om at
der udarbejdes et notat om muligheder og omkostninger ved etablering
af skøjtebane, evt. en transportabel bane, is eller kunststof.

Dette notat indeholder generelle betragtninger og specifikke bud på hvad
der er vigtigt ved eventuel etablering af en udendørs skøjtebane. Notatet
er lavet på baggrund af materiale og samtaler med Lokale og
Anlægsfonden (LOA) samt kommuner der har etableret en tilsvarende
bane med succes (Skive) og en kommune hvor det ikke var en succes
(Fredensborg).

Økonomiske konsekvenser

Anlæg: Omkostninger til etablering af en skøjtebane anslås til
2.400.000 mio kr., hertil kommer jordarbejde m.m.
Drift: De årlige driftsudgifter anslås til minimum 500.000 kr.

Uddybning af de økonomiske konsekvenser
Ifølge LOA koster det ca. 2000 kr. excl. moms/m2 at etablere en
udendørs skøjtebane. Dette er uden jordarbejde, altså hvis der findes et
plant underlag der kan bruges. Laves en bane på 1200m2 som LOA
anbefaler som minimumsstørrelse betyder det en anlægsudgift på kr.
2.400.000. excl. moms og excl. evt. jordarbejde hvis ikke arealet er
plant.
Der skal regnes med driftsudgifter på minimum 500.000 kr./sæson.
Driftsudgifter vil primært være: strøm, daglig pasning af bane,
opsætning og nedtagning, servicefunktioner (skøjteudlejning, slibning af
skøjter evt. salg af mad og drikke).
Den største udgift må påregnes at være til strøm (Kompressor der
nedkøler vand til is). Udgiften er afhængig af vejret (jo lavere
temperatur des færre udgifter til strøm) med forventes at være minimum
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T200.000 – i vinteren 2006/2007 havde Fredensborg Kommune en
strømudgift på 180.000 kr. til deres bane (se bilag).
Skive Kommune oplyser at deres bane (1100m2) på en kold vinter
bruger 100.000 kwt., og på en varm vinter 130.000 kwt. (ved en elpris
på 2,10 kr./Kwt giver det henholdsvis 210.000 kr. og 273.000 kr.).

Hvis der er mange brugere kan man måske få en forening til at stå for
udlejning af skøjter mod at de må beholde en eventuel fortjeneste (det
sker i Hørsholm Skøjtehal) men det kræver mange brugere for at det er
interessant for foreningerne og spørgsmålet er om det er muligt i
Kalundborg.
Der kan formentlig opnås støtte fra LOA hvis der etableres en miljørigtig
skøjtebane og der kan være muligheder for sponsorstøtte – fx
bandereklamer.
Der kan være en indtægt på udlejning af skøjter.

Vedligeholdelse
Skive har en kommunal medarbejder der har ansvaret for den daglige
vedligeholdelse af deres bane (fuldtid 1. dec. – 1. marts) ved Rådhuset
og en pensionist der sørger for skøjteudlejning, salg af kaffe mm, fra en
opstillet Container/Pavillon.
En skøjtebane skal afhængigt af hvor meget den bruges flere gange
dagligt køres over med en maskine sådan at ujævnhederne fjernes og
der igen er glat is. I skøjtehaller er der store selvkørende maskiner og på
mindre anlæg kan man få mindre maskiner med samme funktion.

Brugerne
De eksisterende udendørs skøjtebaner bruges af en bred målgruppe. Om
formiddagen og eftermiddagen er brugerne ofte institutioner, (skoler,
SFO, Gymnasier) og om aftenen kommer også de voksne brugere.

Underlag
Der har i en årrække været forsøg med skøjteunderlag som ikke er is og
som betegnes som kunststof (fx voks og forskellige plasttyper).
Motivationen er primært det store energiforbrug og LOA stoppede derfor
også støtten til etablering af almindelige skøjtebaner (nedkøling af vand
til is - også kaldet kunstis) for år tilbage grundet miljømæssige
overvejelser. Samtidigt støttede fonden forsøg med andre former for
underlag (plastik, voks etc.), men hidtil er det ikke lykkes at finde et
materiale der tilnærmelsesvis har isens egenskaber. LOA holder til
stadighed øje med markedet, men kan ikke anbefale nogen af de
eksisterende kunststoffer (se bilag fra LOA).

Etablering af miljørigtig skøjtebane
En skøjtebane bruger meget strøm, men det er muligt at lave tekniske
løsninger som reducerer dette forbrug. I Skive er etableret en
skøjtebane hvor man udnytter kølekompressorens varmeudvikling i
nedkølingsprocessen til opvarmning af Rådhuset.
Jørn Christoffersen fra LOA der er Fondens ekspert på området mener at
der er gode muligheder for at LOA vil støtte en miljørigtig etablering af
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Tskøjtebane i stil med den der er lavet i Skive og dette kunne fx være
muligt ved en placering ved Kalundborg Hallerne.
I forhold til en mulig udnyttelse af Symbiosen således at varme udnyttes
til en nedkøling af isen oplyses at dette ikke umiddelbart synes at være
økonomisk attraktivt (Berndt Jespersen – Symbiosen).

Anbefalinger ved etablering af udendørs skøjtebane
De etablerede baner oplever indimellem problemer med nedkølingen hvis
temperaturen er for høj. Problemerne opstår typisk ved den første
nedfrysning omkring 1. december hvis temperaturen er over 8 grader og
specielt hvis det også blæser og eller solen er fremme. Ovenstående er
medvirkende til at de fleste baner ”kun” er åbne fra 1. december til 1.
marts, men en anden baggrund er at hvis foråret kommer tidligt er der
færre brugere.
Ved etablering af en skøjtebane anbefaler LOA at den minimum er
1200m2. Baggrunden for dette er at størrelsen af banen har betydning
for hvem der kan/vil bruge banen og hvordan den bruges. Hvis banen er
mindre vil den typisk blive brugt til leg og de større baner bliver også
brugt til mere målrettet skøjteløb, hvor det er muligt at køre rundt på
arealet med fart på. På Kongens Nytorv i København er det mest unge
og voksne der bruger banen formentlig fordi den er formet som en
”væddeløbsbane” rund/oval bane uden anvendelig midte og hvor der er
ensrettet færdsel, mens en mere kvadratformet bane også tiltrækker
børn og børnefamilier (Fx Frederiksberg)

Placering af skøjtebane i Kalundborg Kommune (se
kortbilag)
Det er afgørende for brugen af banen at den ligger centralt og derfor
synes det oplagt at den placeres centralt i Kalundborg By. Det mest
oplagte synes at finde et sted tæt ved gågaden og/eller store
kommunale institutioner og gerne et sted hvor der allerede er en
understøttende organisation der kan servicere brugere. Udfordringen er
at finde et centralt sted som arealmæssigt lever op til anbefalingerne.
Hvis underlaget er helt plant kan der godt bruges eksisterende
asfaltunderlag – fx parkeringsplads – alternativt skal der laves et
grusunderlag.
I forhold til nedenstående placeringer kan der ved de 2 første forslag
laves et asfaltunderlag der udenfor skøjtesæsonen fx kan bruges til
streetbasket, hockey og streetsoccer.
I forhold til nedenstående forslag tages der forbehold for restriktioner i
forhold til fredningsbestemmelser m.m.

Placering af udendørs skøjtebaner
De eksisterende skøjtebaner ligger typisk centralt i større byområder, fx
på et torv hvor der kommer mange mennesker - eksempelvis ved gågade
eller centrale pladser. I København er der mange brugere på Kgs. Nytorv
og Frederiksberg og i Skive har man med succes placeret en Skøjtebane
ved Rådhuset (Skive by: 30.000 indbyggere).
Grundet store driftsudgifter kan det være svært at forsvare hvis ikke der
er mange brugere – det var baggrunden for at skøjtebanen i Fredensborg
kommune (Kokkedal) efter 2 sæsoner blev taget ud af drift og siden
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Tsolgt for 75.000 kr. Kommunen mener at en af forklaringerne på at det
ikke blev en succes var at brugergrundlaget ikke var i orden
(Kokkedal). Fredensborg Kommune består af 4 ”mindre” bysamfund
herunder Kokkedal med ca. 10.000 indbyggere.

Forslag 1. Placering ved Kalundborg Hallerne.
Det kunne være en meget effektfuld og attraktiv placering hvis den
kunne placeres i forlængelse af svømmehallen sådan at der er svømning
på den ene side af glasset og skøjteløb på den anden om vinteren.
Laves banen rundt om det store træ vil det ligeledes have en god visuel
effekt på aktive og tilskuere – samt en funktionel betydning da der så
”automatisk” løbes rundt.
Grundet et ret skrånende terræn viser vedhæftede bilag derfor en
placering lidt længere nede ad bakken men kan den etableres i
forlængelse af svømmehallen er det nok at foretrække.

Fordele:
- Mulighed for at lave en miljørigtig bane hvor overskudsvarmen fra

kompressor anvendes i Kalundborg Hallerne.
- Arealet er stort nok
- Kommunen ejer arealet
- Der er mange parkeringspladser på den anden side af vejen
- Det er muligt i en eller anden udstrækning at udnytte

servicefunktioner fra Kalundborg Hallerne fx i forhold til Cafe,
skøjteudlejning og den daglige drift og opsyn med banen.

- Der kan formentlig findes kommunale lokale til skøjter m.m.

Ulemper:
- Der skal laves noget jordarbejde (der er skråning)
- Tæt på vejen hvis placeringen bliver nedenfor skråningen
- Arkæologiske udfordringer?
- Ligger et stykke væk fra gågaden

Forslag 2. Placering mellem Kaalund kloster og Gymnasiet

Denne placering er tæt ved gågaden men der skal ligesom ved
Kalundborg Hallerne laves en del jordarbejde.

Fordele:
- Arealet er stort nok
- Kommunen ejer arealet
- Ligger tæt ved gågaden
- Ligger tæt ved Kaalund Kloster hvor man kunne udnytte

overskudsvarme fra kompressor – alternativt kunne gymnasiet
udnytte overskudsvarme

- Gymnasiet er måske interesseret i banen (måske
medfinansiering?)

- Der kan måske findes nærliggende kommunale lokaler til skøjter
m.m.
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TUlemper:
- Der skal laves en del jordarbejde
- Der er ikke samme kommunale opsyn med banen som ved en

placering ved Kalundborg Hallerne

Placering 3. Placering ved parkeringsplads ved Vænget
Dette areal kan muligvis bruges, men det vides ikke om arealet er helt
plant hvilket er en forudsætning.

Fordele:
- Ligger tæt ved gågaden
- Kommunen ejer arealet
- Hvis parkeringspladsen er helt plan spares der udgifter til

jordarbejde
- Gågadens erhvervsliv er måske interesseret i placeringen
- Der er en pølsebod lige op af arealet (mad og drikke)

Ulemper:
- Arealet er i underkanten ca. 1000 m2.
- Der er ikke en kommunal bygning i nærheden der kan udnytte

overskudsvarme
- Der nedlægges parkeringspladser i vinterperioden
- Der er ikke kommunalt opsyn på arealet
- Der skal findes lokaler til skøjter m.m.


